
www.sharghdaily.comورزش۹
شنبه

۷ مرداد  ۱۴۰۲
سال بیستم      شماره ۴۶۱۲

اخـبـار  

تیم ملی والیبال نوجوانان جهانی شد
تیم ملی والیبال پسران زیر ۱۶ ســال ایران با شکست دادن چین تایپه در مرحله 
نیمه نهایی رقابت های قهرمانی آســیا ضمن کســب ســهمیه رقابت های جهانی 
۲۰۲۴، بــه دیدار نهایی قــاره کهن راه  یافــت. هفتمین روز و مرحلــه نیمه نهایی 
نخستین دوره مسابقات والیبال قهرمانی زیر ۱۶ سال پسران آسیا دیروز با پنج دیدار 
در تاشکند پیگیری شد. تیم ملی والیبال زیر ۱۶ سال ایران در این مرحله به مصاف 
چین تایپه رفت و در حالی که در ست های اول و دوم مغلوب حریف شده بود، ۳ بر 
۲ این تیم را شکســت داد تا با کامبکی رؤیایی فینالیست شود و سهمیه رقابت های 
جهانی ســال ۲۰۲۴ را کسب کند. شاگردان آرش صادقیانی در ست های اول و دوم 
این مســابقه ۲۵ بر ۲۱ و ۲۵ بر ۱۴ مغلوب چین تایپه شدند، اما در ست های سوم تا 
پنجم به ترتیب با امتیازهای ۲۵ بر ۲۲، ۲۵ بر ۱۷ و ۱۵ بر ۱۳ به پیروزی رسیدند. تیم 
ملی زیر ۱۶ سال ایران این مسابقه را با ترکیب امیرعلی فرج پور، مصطفی صداقت، 
کامیاب عبداللهی فر، طاها محســنی، امیررضا مشهدبان، آرمین آسیایی و مسعود 
ایمری (لیبــرو) آغاز کرد. تیم ایران در مرحله گروهی موفق به شکســت تیم های 
ژاپن، چین و عربســتان شد و در مرحله دوم نیز با شکســت قزاقستان و ازبکستان 
به عنوان صدرنشین به مرحله نیمه نهایی صعود کرد. به این ترتیب تیم ملی والیبال 
زیر ۱۶ ســال ایران امروز در آخرین مســابقه خود در این رقابت ها به مصاف برنده 
دیدار پاکستان و ازبکستان می رود تا برای کسب مقام قهرمانی تلاش کند. تیم های 
اول تا سوم مسابقات قهرمانی زیر ۱۶ سال آسیا ۲۰۲۳ سهمیه حضور در رقابت های 

جهانی ۲۰۲۴ را دریافت می کنند.

آینده  طارمی در  پورتو  رقم  می خورد؟
ســران پورتو می خواهند مهدی طارمی را حداقل یک سال دیگر در این تیم نگه 
دارند و او را متقاعد کنند قراردادش را تمدید کند. به گزارش ایسنا و به نقل از سایت 
روزنامه پرتغالی آبولا، مهدی طارمی دوســت داشــت در نقل  و انتقالات تابستانی 
راهی یک لیگ بزرگ شــود ولی در نهایت در پورتو ماندنی شده است. سران پورتو 
اعلام کردند تنها در ازای پرداخت ۶۰ میلیون یورو بند فسخ به بهترین گل زن تی شان 
اجازه رفتن می دهند. میلان برای جذب طارمی تلاش زیادی داشت ولی در نهایت 
ســاموئل چوکوئزه نیجریه ای را از ویارئال خرید. هدف ســران پورتو این اســت که 
طارمی را تا سال ۲۰۲۴ در پورتو حفظ و از دو ماه دیگر مذاکرات برای تمدید قرارداد 
را شروع کنند. طارمی بعد از اتمام قراردادش با پورتو ۳۲ساله می شود و انتقالش 
به یک تیم بزرگ در لیگی بهتر از پرتغال سخت تر از قبل خواهد شد و به این ترتیب 
امکان اینکه بازیکن ایرانی سال های بیشتری را در پورتو بماند بیشتر از قبل می شود. 
ســرخیو کونسیسائو و مدیریت باشگاه پورتو به هیچ وجه حاضر به ازدست دادن این 
بازیکن برای فصل بعد نیســتند و دوست دارند او تا پایان قراردادش در پورتو بماند 
و در نهایت تصمیم به تمدید قرارداد در این تیم بگیرد. سران پورتو می دانند رؤیای 
طارمی بازی در لیگ های بزرگ دنیاســت و با توجه به بالارفتن سن، رسیدن به این 
رؤیا هر ســال برای بازیکن ایرانی سخت تر از قبل می شود. طارمی فصل گذشته ۳۱ 
گل و ۱۴ پاس گل در تمامی رقابت ها برای پورتو به ثبت رساند که شامل ۲۲ گل در 
لیگ و پنج گل در هفت بازی در لیگ قهرمانان اروپا بود. پورتو در نهایت با شکست 

برابر اینتر فینالیست فصل قبل لیگ قهرمانان اروپا حذف شد.

مهاجم  سابق  پرسپولیس  در  لیگ  بحرین
امیر روســتایی با یک تیم بحرینی به توافق نهایی دســت پیدا کرد تا نخســتین 
بازیکن ایرانی تاریخ لیگ بحرین لقب گیرد. او بعد از حضور در لیگ دسته دو قطر، 
ایــن بار تصمیم به حضور در لیگ بحرین گرفــت. روزنامه الوطن بحرین اعلام کرد 
که تیم «سترة» با امیر روستایی مهاجم ایرانی فصل قبل الشحانیه به توافق نهایی 
دست پیدا کرده است تا او نخستین بازیکن ایرانی تاریخ لیگ بحرین لقب گیرد. طبق 
اعلام این روزنامه قرار است روستایی در چند روز آینده وارد بحرین شود تا تمرینات 
خود را با تیم جدیدش شروع کند و خودش را آماده حضور در «لیگ ناصر بن حمد» 
کند. روســتایی در سال ۹۸ و در نخســتین روزهای مربیگری گابریل کالدرون راهی 
پرسپولیس شد اما در این تیم موفق نبود و مجددا به عنوان بازیکن قرضی به پیکان 

برگشت و هیچ گاه به بازیکنی که انتظار می رفت، تبدیل نشد.

چرا مهاجرت در شطرنج زیاد شده است؟
معضلی به نام هزینه شخصی

استقلال؛ قهرمانی با شکل و شمایل تیم محلی

مهاجرت شطرنج بازان از ایران در شرایطی در سال های گذشته رو به افزایش 
بوده که همچنان به نظر می رسد دغدغه مالی این ورزشکاران، قوی ترین دلیل 
برای خروج از ایران است. درست اســت که شطرنج ظاهرا رشته ارزان قیمتی 
است ولی در ســطح حرفه ای، ورزشــکاران برای ارتقای رده بندی شان نیاز به 
حضور در رقابت های بین المللی دارند. اینجاست که مسائل مالی نقشی پررنگ 
ایفا می کند. فدراسیون از نداشتن بودجه صحبت می کند و شطرنج بازان هم از 
هزینه ســنگین برای حضور در تورنمنت های مختلف نالان هستند. آنهایی که 
حمایت خانواده را داشــته اند با رشــد نرخ ارز، عملا چنین حمایتی را از دست 
داده اند. به هر روی، طرفین هم ظاهرا قرار نیســت به جمع بندی درخوری در 
این زمینه برســند. همین روزها دوباره شایعه شــده که شطرنج بازان ایرانی که 
قرار است به مسابقات جام جهانی باکو اعزام شوند باید با هزینه شخصی سفر 
کنند. این موضوعی اســت که شــهرام عظیمی، سرپرست فدراسیون شطرنج، 
به طور رســمی آن را بیان کرده و گفته «کمیته فنی تصمیم گرفته که بازیکنان 
با هزینه شــخصی به باکو اعزام شــوند. ما فقط موضوعات شورای برون مرزی 
و مســائل دیگر را انجام داده ایم. در دنیا هم فدراســیون های ملی جام جهانی 
را به عنوان یک مسابقه شــخصی نگاه می کنند. هرچند افتخارش برای کشور 
اســت اما با دوستان فنی که صحبت کردیم و با توجه  به مشکلات، توان اینکه 
هزینه هــا را پرداخت کنیم نبود». این اظهارات با واکنش منفی شــطرنج بازان 
ایرانی روبه رو شــده است. پوریا درینی، استادبزرگ شــطرنج ایران که سهمیه 

حضور در جام جهانی باکو را دارد، از پرداخت هزینه های این مســابقات توسط 
خود بازیکنان گلایه کرده است. او در گفت وگو با ایسنا می گوید: «مسابقات جام 
جهانی در باکو برگزار می شــود. ما شش ســهمیه در این مسابقات داریم. این 
مســابقات به صورت حذفی و مثل جام جهانی فوتبال برگزار می شود و نزدیک 
به یک ماه طول می کشــد. در هر مرحله دو بازی برگزار می شود و برنده به دور 
بعد صعود می کند. اگر دو بازیکن در هر مرحله از نظر امتیاز مســاوی شــدند 
دیدارهای رپید یا برق آسا برگزار می شود تا برنده مشخص شود. متأسفانه هزینه 
اعزام به باکو با بازیکنان اســت. حداقل برای من که این طور اســت. فدراسیون 
هزینــه ای نداده و من هم پرســیدم گفتند بودجه ندارنــد. برای من جای گلایه 
دارد که برای مســابقات جام جهانی کــه اهمیت زیادی دارد چرا بازیکنان باید 
جداگانه بلیت تهیه کنند؟ امیدواریم برای دوره های بعدی این کم و کاســتی ها 
را نداشــته باشیم». استادبزرگ شطرنج درباره هزینه های اعزام به جام جهانی 
باکو هم می گوید: «هزینه ها متفاوت است و بستگی به شرکت های هواپیمایی 
دارد. با توجه به اینکه برگشــتمان مشخص نیست و فقط بلیت رفت گرفته ام 
با هزینه ویزا حدود ۱۸ میلیون شــده اســت. هزینه های هتل و اســکان هم با 
خودمان اســت. چون بازیکنان سهمیه این مســابقات را کسب می کنند میزبان 
یک مبلغی به عنوان پاداش بــرای آنها در نظر می گیرد. این مبلغ معمولا بین 
دو تا سه هزار دلار است. میزبان هزینه خورد و خوراک و هتل را از همان جایزه 
کــم می کند و مابقی را پرداخت می کند. من ۱۰ ســال قبل به جام جهانی نروژ 

استقلال انتهای همین هفته، یعنی روز جمعه، باید در اولین دیدار از رقابت های 
بیست وســومین دوره لیــگ برتر به میدان برود ولی جالب اســت که تمرینات این 
باشــگاه درســت چند روز بعد از اعتصاب بازیکنانش تازه عصر روز گذشته از سر 
گرفته شــده و نشــانی از اتفاقاتی که در یک تیم حرفه ای باید در این باشــگاه رخ 
دهد، نیســت. بازیکنان اســتقلال که امید زیادی داشــتند با تغییر مدیریت شاهد 
بهترشدن شرایط، دست کم از لحاظ مالی باشند، وقتی با وعده و وعید مکرر روبه رو 
شدند، قید تمرین کردن را زدند تا مگر از این طریق بتوانند با فشار آوردن به باشگاه 
بخشــی از طلب سال گذشته را به دســت بیاورند. آن طور که استوری اعتراضی و 
دســت جمعی این بازیکنان نشــان می دهد آنها قریب به هفت ماه است که هیچ 
دریافتی ای نداشتند. جواد نکونام، سرمربی جدید این باشگاه هم با ابراز نارضایتی 
از این شرایط گفته که تعدادی از بازیکنان جوان برای گذراندن امورات زندگی شان 
مجبور به قرض گرفتن از بزرگ تر های تیم شــده اند و شرایط خوبی ندارند. در چنین 

فضایــی و درســت در فاصله اندکی به شــروع 
رقابت هــای لیگ برتر، بازیکنــان این تیم تصمیم 
گرفتنــد اعتصــاب کنند و بی خیــال تمرین کردن 
شــوند. موردی که بزرگ ترین زنگ خطر از لحاظ 
فنی برای این باشگاه است. نکونام که امید زیادی 
داشت با حضور در باشگاه استقلال بتواند دانش 
فنــی اش را به رخ بکشــد حالا بــا مجموعه ای 
سروکار دارد که باید در پی گرفتن حداقل ها باشد. 
او از اینکه باشگاه نمی تواند بازیکنان مدنظرش  را 
در بازار نقل و انتقالات بگیرد حسابی شاکی است 
ولی فکرش را هم نمی کرد در چندین نوبت حتی 
نتواند از بازیکنانی که در اختیار دارد، در تمرینات 

بهره ببرد. سرمربی جوان استقلال البته پشت بازیکنانش درآمده و با نوشتن متنی 
که در اختیار رســانه ها قرار داده از آنها حمایت کرده و به شدت به مدیریت جدید 
یعنی علی خطیر تاخته است. در هفته گذشته حتی کار به جایی رسید که شایعه 
شد بخشــی از این اتفاقات هدف دار و به منزله واردکردن فشار بیشتر بر این مربی 
اســت تا او اســتعفایش را بنویســد و برود. نکونام ولی می گوید کسی که باید از 
اســتقلال برود، او نیست و افراد دیگری هســتند. همین اختلاف نظر به وجودآمده 
باعث شــد وزارت ورزش وســاطت کرده و با تشکیل دادن جلســه ای بین طرفین 
ســعی در برطرف کردن کدورت ها کند. بعد از آن بود کــه علی خطیر، مدیرعامل 

جدید باشگاه هم وارد گود شد و تمام و کمال از نکونام حمایت کرد. او گفت حتی 
اگر در فصل پیش رو اســتقلال چهاردهم شود، باز از نکونام حمایت می کند. علی 
خطیر البته از این گفت که تاوان مدیریت ســابق باشــگاه را می دهند و بدهی های 
انبوه شــده اجازه فعالیت بهتر در بازار نقل و انتقالات را به این باشگاه نمی دهد. با 
وجود چنین حمایتی و آرام شــدن جو متشنج   این باشگاه، بازیکنان این تیم باز هم 
حاضر به شــرکت کردن در تمرینات گروهی نشــده و گفتند تــا زمانی که معوقات 
فصل گذشته را نگیرند، حاضر نیستند در تمرینات شرکت کنند. این بحران ولی روز 
گذشته با یک بیانیه از سوی باشگاه استقلال که در دلش وعده جدیدی نهفته بود، 
به پایان رسید. استقلال به بازیکنانش وعده داده سه شنبه، چند روز دیگر، بخشی از 
مطالبات بازیکنان پرداخت خواهد داشت. در بخشی از این بیانیه که روی خروجی 
سایت باشگاه قرار گرفته چنین آمده است «ضمن تسلیت به مناسبت ایام عزاداری 
ســید و سالار شــهیدان و قبول عزاداری های ملت ایران، به اطلاع هواداران فهیم 
باشگاه اســتقلال می رساند ان شــاء االله تمرینات 
گروهی تیم از امروز (جمعه) دوباره از سر گرفته 
خواهد شــد تا بــرای اولین بازی فصــل در روز 
جمعــه آینده مقابل صنعت نفــت آبادان آماده 
باشــیم. علی خطیر، مدیرعامل باشگاه استقلال، 
تأکید کرد مشکلات بچه ها را درک می کند و از آن 
اطلاع دارد. فداکاری و صبوری بازیکنان استقلال 
قابــل تقدیر اســت. بــا پیگیری هــا و تلاش های 
صورت گرفته از ســوی مدیریت باشگاه، ان شاءالله 
تا روز سه شــنبه هفته آینده بخشــی از مطالبات 
فصــل گذشــته بازیکنــان پرداخت می شــود تا 
قدری از مشــکلات بچه ها کاسته شود. همچنین 
ســعی و همت مدیرعامل باشــگاه و اعضای محترم هیئت مدیره نیز بر این است 
کــه در فصل جدید پرداخت ها به روز شــود. از هواداران عزیز اســتقلال نیز بابت 
همراهــی و همدلی با مجموعه تیم و باشــگاه قدردانی می شــود». این موضوع 
البته همچنان فقط بخشــی از مشــکلات این روزهای اســتقلال است؛ چراکه در 
بیــن تیم های مدعی، این تیــم تا به اینجا در بازار نقل و انتقــالات، بدترین عملکرد 
را داشــته کــه چنین موضوعی در ادامه راه و در صورت برطرف نشــدن مشــکل، 
می توانــد لطمه بیشــتری بر پیکر تیمی بزند که دو فصــل پیش قهرمان لیگ برتر 

ایران شده است.

خادم الشریعه رسما تغییر تابعیت داد
دختر ایرانی با پرچم اسپانیایی

ســارا خادم الشــریعه، نفر اول رده بندی شطرنج زنان، 
به طور رســمی از زیر پرچم ایران خارج شــد. او که دی ماه 
ســال گذشــته و پس از حوادث رخ داده در ایــران، بعد از 
ماه ها ممنوع الخروجی، راهی رقابت های شــطرنج آلماتی 
در قزاقســتان، آن هم به عنوان نماینده ایران، شــده بود، با 
برداشتن روســری، در آن تورنمنت شــرکت کرد تا نگاه ها 
متوجه دختر جوان شــطرنج ایران شود. سارا خادم اندکی 
بعد از ماجــرای رخ داده بــرای الناز رکابی در مســابقات 
قهرمانی آســیا در ســئول، دســت به چنین اقدامی زد تا 
خیلی زود شایعه برنگشــتن او به ایران نقل محافل شود. 
چند روز بعد از آن ماجرا، ســارا به همراه همسر و پسرش 
راهی اســپانیا شد و خیلی زود، رســانه های این کشور خبر 
دادند که قهرمان شــطرنج زنان ایران به اسپانیا مهاجرت 
کرده و قصد بازگشــت به ایران را ندارد. خادم الشریعه هم 
همان روزها با انتشار یک استوری اینستاگرامی به اتفاقات 
رخ داده واکنش نشــان داد و از این گفت که مهاجرتش به 
اســپانیا درست است ولی قصد ندارد در این کشور پناهنده 
شــود. خادم الشریعه عنوان کرد که یک روز دوباره به ایران 
برمی گردد. آن روزها شــایعه پناهندگی ســارا زیاد مطرح 
شــد ولی خودش به طور رســمی عنوان کــرد با توجه به 
قهرمانی های ورزشــی که در کارنامه دارد و چند تابعیتی 
بودن همســرش، نیاز به اقــدام بــرای پناهندگی به هیچ 

کشوری را ندارد.
بســیاری در آن برهه، رفتار ســارا خادم الشــریعه را به 
پای حرکتی سیاســی گذاشتند ولی مصاحبه اش با روزنامه 
«ال پائیس» اســپانیا، کمی تحلیل ها در ایــن بخش را زیر 
ســؤال برد. او گفت که اقدامش برای مهاجرت، سیاســی 
نبوده بلکه به دلیل آنکه فرزند خردسالش مستحق داشتن 
آینده ای بهتر اســت تصمیــم گرفته به اســپانیا مهاجرت 
کنــد. اتفاق مهم در آن گفت وگو این بود که ســارا به طور 

رســمی از این گفت که همچنان می خواهد در ادامه مسیر 
حرفه ای اش بــا پرچم ایــران در تورنمنت های شــطرنج 
به میــدان برود. برخــلاف ماجرای الناز رکابــی، در ایران، 
مسئولان ورزشی با توجه به مصاحبه ای که خادم الشریعه 
کرده بود، علیه او جبهه ای نگرفتند. آنها امیدوار بودند که 
بعد از ماجرای علیرضا فیروزجا و از دســت دادن آن نابغه 
ورزشــی، همچنان بتوانند با ســارا خادم الشریعه در ادامه 
همکاری کنند. امری که یک اتفاق، آن را از روی میز مذاکره 
کنار راند. خادم الشــریعه که در روزهای اول گفته بود نباید 
رفتارش برای مهاجرت سیاســی تلقی شود، طولی نکشید 
که با نخست وزیر اســپانیا ملاقات و با او شطرنج هم بازی 
کرد. در حاشــیه همان دیدار، نخست وزیر اســپانیا از سارا 
خادم الشریعه و شجاعتی که او به خرج داده حسابی تعریف 
و تمجید کرد. پدرو سانچس از این گفت که خادم الشریعه 
منبع الهامی برای او شــده اســت. پس از آن ملاقات بود 
که نقشه جدید مسئولان فدراسیون شطرنج به هم ریخت. 
در واقع کمی بعد از آن ملاقات، فاش شــد که مســئولان 
فدراســیون شــطرنج با وجــود مهاجرت خادم الشــریعه

 در پی ایــن بوده اند که او همچنان به عنوان نماینده ایران 
در مســابقات بین المللی شرکت کند. حسن تامینی، رئیس 
وقت فدراسیون شــطرنج، پرده از چنین نقشه ای برداشت 
ولی گفت که ملاقات با نخســت وزیر اســپانیا این احتمال 
را از بیــن بــرده اســت. او در واکنش به «مهاجرت ســارا 
خادم الشریعه و شرایط اخیر او در مسابقات جهانی و اینکه 
امکان ادامه همکاری او با شــطرنج ایــران وجود دارد؟» 
گفت: «پیش از اینکه ســارا خادم الشــریعه با نخست وزیر 
اسپانیا دیدار داشته باشد، صحبت ها و رایزنی هایی داشتیم 
برای اینکه بتوانیم کماکان او را در اختیار داشته باشیم اما 
حالا شــرایط فرق کرده است. البته فکر می کنم از علاقه و 
عرق خادم الشریعه به ایران کم نشده است. باید این مسئله 

خیلی اصولی پیگیری شود».
بعد از آن موضوع، داستان ادامه همکاری خادم الشریعه 
با فدراســیون شــطرنج هم رنگ باخت تا اینکــه یکی، دو 
گفت وگــوی جدید از ســارا معادلات دیگــر را هم کم رنگ 
کرد. سارا در حمایت از زنان ایران حرف زد و بعدها به طور 
واضحــی از این گفت که اقدامش در آلماتی قزاقســتان در 
همین راســتا بوده اســت. البته که دیگر از علاقه اش برای 
بازی کردن زیر پرچم ایران هم چندان صریح صحبتی نکرد. 
دیگر از ماجرای ســارا خادم الشــریعه که اسپانیایی ها حتی 
اسمی از شــهر محل سکونتش هم نمی آوردند خبری نشد 
تــا اینکه روز چهارشــنبه به طور رســمی، رســانه های این 
کشــور خبر دادند که خادم الشریعه تابعیت اسپانیا را گرفته 
و قرار اســت کمتر از یکی، دو هفته دیگر با پرچم اســپانیا 
در رقابت های جام جهانی شــرکت کند. این خبری اســت 
که دولت اســپانیا هــم آن را تأیید کــرده و از این گفته که 
دادن تابعیت به ســارا خادم الشریعه با توجه به «موقعیت 
خاص» او بوده اســت. هرچند در این بین شایعه شده که او 
تابعیــت را از طریق «ویزای طلایی» گرفته اســت. یکی، دو 

رسانه خارجی از این نوشته اند که خادم الشریعه به واسطه 
ســرمایه گذاری ۵۰۰ هزاردلاری موفق به اخذ ویزای طلایی 
و در پــی آن، گرفتن تابعیت اســپانیا شــده اســت. هرچند 
اگر چنین چیزی هم نباشــد، با توجه به ملاقات مســئولان 
رده بــالای دولتی اســپانیا با ایــن دختر شــطرنج باز ایرانی، 
انتظار می رفت که او بدون مشــکل بتواند تابعیت اســپانیا 
را به دســت بیاورد. به این ترتیب، بعد از داستان مهاجرت 
علیرضا فیروزجا به فرانســه که در اعتراض به سیاست های 
عدم رویارویی با ورزشکاران اســرائیلی صورت گرفته، سارا 
خادم الشریعه، دیگر استعداد جوان شطرنج ایران هم از این 
به بعد با پرچم یک کشــور اروپایــی دیگر به میدان می رود 
تا همچنان معضل اصلی در این رشــته که مهاجرت است 
به قوت خود باقی بماند. از دیرباز، شــطرنج بازان مطرحی 
از ایران قید ماندن در کشــور را زده و بــه نقاط مختلفی از 
دنیــا از آمریکا تا اروپــا مهاجرت کرده انــد و تغییر تابعیت 
داده انــد. موضوعی که به نظر می رســد بــا توجه به عدم 
تأمین هزینه های موردنیاز آنها جهت حضور در رقابت های 

بین المللی همچنان تداوم داشته باشد.

رفته بودم. مرحله قبل این رویداد در ســال ۲۰۲۱ بود که در روسیه برگزار شد و 
تا جایی که من می دانم هزینه بلیت با فدراســیون بوده اما این دوره این اتفاق 
رخ نداده اســت. به نظر من صحیحش این است که فدراسیون بودجه داشته 
باشــد و بلیت و ویزا را تهیه کند. حتی در کنار این هزینه ها باید اردوی آمادگی 
هم برگزار می شــد. جام جهانی هرچند انفرادی است اما نیاز به اردوی مرتب 
و مربی خوب دارد. حداقل دو هفته قبل از این مســابقه باید اردویی با نظارت 
فدراســیون و مربی برگزار می شد اما گویا مشــکل مالی مطرح است». واضح 
اســت که با وجود انتقاداتی که در این زمینه وجــود دارد هنوز راه حلی نه تنها 
برای شــطرنج بازان ایرانی، بلکه برای تأمین بودجه بسیاری از ورزش های دیگر 
هم پیدا نشــده یا اینکه به ســختی چنین امری محقق می شود. موضوعی که 
بدون تردید نقش بالایی در تصمیم برای مهاجرت بین ورزشکاران نخبه ایرانی 

خواهد داشت.


